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Ami a klímaelméletekbõl mûszaki fejjel érthetõ

Budapesten, 2015. október 29-én a Budapesti Olajosok
Köre (BOK) õszi elõadás sorozata részeként hallgatták, nézték
meg vendégeink és a BOK tagsága társunk: Ónodi Tibor,
aranyokleveles olajmérnök vetített képes elõadását.

Bevezetõjében a malájok és az aztékok által alkalmazott,
különleges, idõjárást �módosító� lehetõségként említette az
emberáldozatokat. Késõbb az európai emberek a rossz idõ
okozóit a boszorkányokban vélték megtalálni, s éppen ezért is
üldözték õket. Mind a klíma, mind a hõmérsékleti adatok for-
rásai elég bizonytalanok voltak a pontatlan mérések, a termé-
szeti jelenségek (például a fák évgyûrûi nem jelzik a hideg te-
leket), az eredményeket felhasználók igényéhez igazítás, vala-
mint számtalan fogalom tisztázatlansága miatt. A gyorsuló fel-
melegedés több, látszatra összetartozó hipotézisre épül, me-
lyek elõidézõje az ember. Ezek azonban önállóan is értelmez-
hetõk: a légkör felmelegedését az üvegházhatás erõsödése, az
üvegházhatás erõsödését pedig jobbára a széndioxidmennyisé-
gének növekedése okozza. Az emberi tevékenység miatt kibo-
csátott széndioxid emeli a légkörben annakmennyiségét. A fel-
melegedés tragikus körülményekkel járhat, melyhez fûzõdõen
számtalan külföldi és hazai jóslat már szárnyra kapott.

Ezzel egyidejûleg az üvegházhatás elméletének hibáit is is-
mertette. Elmagyarázta, hogy sugárzási egyensúly miért nem
alakulhat ki, és azt is, hogy a gázok általában nagyon rossz su-
gárzók, de ha sugároznak, akkor teljes keresztmetszetükben,
és csak egy hullámhosszon. Egyszerû folyamatok képleteinek
vetítésével rámutatott a víznek mint katalizátornak a szerepé-
re és arra, hogy víz nélkül a széndioxid szerepe érthetetlen lenne.

Joggal marasztalta el azokat a nyomtatott termékeket (saj-
tó, tankönyv), melyek téves, félrevezetõmagyarázatokat adnak
közre a széndioxidról és a metánról. Õ képletek és ábrák be-
mutatásával tette érthetõbbé a széndioxidnak a különféle rez-
géseit és azok hatásait a légkör koncentrációra, és magára a
természetbeni körforgására. Kutatások alátámasztják, hogy az
ipari forradalom elõtti idõkrõl a bizonytalan módszerek és
azok összehasonlíthatatlansága miatt megbízható mért adat
nincs. Még a XIX. század második és a XX. század elsõ felé-
ben is különbözõ laboratóriumok jelentõs szórással eltérõ
eredményeket tettek közzé. A légkört széndioxiddal terhelõ
folyamatokat hosszan sorolta és részletezte: geológiai, termé-
szetes (állati, növényi, emberi) és technikai eredetû, úgymint
mészégetés, vas-, alumínium-, ipari hidrogéngyártás és gépko-
csi használat. Külön bemutatta az illékony szerves vegyületek
széles skáláját, hatását, változatos megjelenési formáját: a szi-
várgót, a pontszerût, a lineárist és a felületit. Ismertette a Föl-
dön és a Marson mért hõmérsékleti és széndioxid adatokat, és
indokolta a különbségeket, és azt is, hogy a Vénuszon a víz hi-
ánya miatt olyan sûrû a légkör, s nincs lemeztektonika sem.

Elõadónk kitért az idõjárási ciklusokra is. Bõvebben szólt
az 1250 körül kezdõdött és kb. 600 éven át tartó Kis-jégkor-
szakról. Ennek fontos elemei voltak a vihardagályok és a föld-
részünkön 1347-1351 között végigsöprõ nagy pestisjárvány.
Több európai országban a gleccserek végeztek hatalmas pusz-
títást, számtalan emberéletet követelve. Háborúk kimenetelét
befolyásolták a folyókon, az öblökben kialakult jégpáncélok.
Ugyanekkor az emberek alkalmazkodtak is az új helyzethez.
Vásárokat, bálokat rendeztek a tavakon, öblökben, s gyalogo-
san keltek át a folyókon. A kis jégkorszak a csúcsát a XIX. szá-
zad elején érte el és drámai gyorsasággal ért véget (a nagy jég-
korszakokhoz hasonlóan).

Hazánkban is szélsõséges állapotokat idézett elõ a gyors,

kiszámíthatatlan idõjárás változás. 1862-63-ban 13 hónapon át
tartó folyamatos csapadékhiány volt, mely 1863-ban kivétele-
sen forró, aszályos nyárba torkollott. A talajvíz süllyedése mi-
att kutak kiszáradtak, az állatok elpusztultak, s az emberek a tí-
fusz és egyéb fertõzõ betegségek miatt elhaltak. 1866 júliusára
kiszáradt a Fertõ-tó, így maradt 1869-ig. A kiegyezést követõ-
en a Velencei-tó is kiszáradt, Gárdony és Sukoró között poros
úton lehetett átkelni.

A gyorsuló felmelegedés jövõjét illetõen az érvényben lévõ
szabályzókmiatt az elõadó nem volt derûlátó, szerinte csak he-
lyesen kitûzött célokért, jól megfogalmazott feladatokkal van
remény eredmény elérésére.

Papp Géza

A nemzeti hõszivattyúipar megteremtése a jövõ egyik
lehetõsége

�A legtöbb tudományos eredmény akkor születik, amikor
a kutató több diszciplínában (szaktudományban szerk.) dolgo-
zik és egyik diszciplínában szerzett tudását, eredményeit átviszi
egy másik � talán távoli � diszciplínába.�Harsányi János idéze-
tével kezdte elõadását Budapesten 2015. november 26-án a
Budapesti Olajosok Köre (BOK) szakmai napján Komlós Fe-
renc okleveles gépészmérnök, nyugalmazott minisztériumi ve-
zetõ-fõtanácsos a nemzetgazdasági szempontból fontos nem-
zeti hõszivattyúipar megteremtésérõl. Hazánkban ez importki-
váltást és exportnövelést eredményezhet. Jelentõs lépést tet-
tünk elõre a Vaporline® márkanevû, geotermikus hõszivattyú
család kifejlesztésével, amely 2012-ben Magyar Termék Nagy-
díjat kapott. Hazánk adottságait és lehetõségeit összegezve
megállapította, kedvezõek a feltételei az innovatív hõszivattyús
technológia elterjesztésének. Elõbb a legegyszerûbb hõszivaty-
tyú elvi mûködését, a Carnot féle körfolyamatot ábra és képlet
segítségével ismertette, továbbá a legszükségesebb alapfogal-
makat: a hõszivattyút, azt a berendezést, amelyik egyik térben
hõt vesz fel, s azt megnövelve magasabb hõmérsékleten másik
térben leadja; a munkaközeget, azt az anyagot, amely a körfo-
lyamatban kis nyomáson és hõmérsékleten az elpárologtató-
ban a hõt felveszi, majd nagyobb nyomáson és hõmérsékleten
azt leadja. Ezt a folyamatot is színes ábra tette érthetõbbé. Elõ-
adónk felsorolta a hõszivattyúzás legfontosabb jellemzõit: az
ember komfortérzetének növelése, szinte minden meglévõ,
korszerûsített melegvíz-üzemû központi fûtõberendezéshez
csatlakozható, a villamos hajtású hõszivattyú gazdaságos és biz-
tonságos fûtést, hûtést, hideg-meleg vízellátást biztosít, a nuk-
leáris villamosenergia-termelésbõl származó olcsóbb áramot is
hasznosítja, korszerû, sokszínû, hatékony környezetkímélõ
technológia, amit világszerte ismernek és sok helyenmár alkal-
mazzák is. A hõszivattyúk üzemeltetésével kapcsolatos adatok
teljes körû nyilvántartásához egy munkatársával adatlapot
szerkesztett. Ennek célja az egységes adatfeldolgozás, ezen ke-
resztül közös alapra épített országos energiajelentés, amely
akár az unióban is használható lenne.

Komlós Ferenc fontosnak tartja, hogy a távfûtésnél,mely je-
lenleg kezdeti szakaszban vanmég, széles körû összefogással, a
komplexen felújított házaknál úgy alakítsák ki a rendszert,
hogy egyszerû átkötéssel lehessen az olcsóbb szolgáltatásra át-
állni. Elmondta, hogy ez nem csak mûszaki kérdés, itt szüksé-
ges a hazafihozméltó gondolkodás országos kiterjesztése, elsa-
játítása, elmélyítése is. Idõben végrehajtott technológia és
szemléletváltás sokat segíthet. Az energiaárakban viszonylag
rövid idõ alatt jelentõs változások is végbemehetnek, s ezmeg-
változtathatja a piaci helyzetet. Az Európai Parlament irányel-

Egyesületi ügyek



ve egyezik saját érdekeinkkel. Az energiahatékonyság növelé-
se � a költségcsökkentése � a hozzáadott értéken alapuló gaz-
daságfejlesztés alapja.

Ismeretei szerint jelenleg a legnagyobb, 500 000 lakost el-
látó geotermikus távfûtõ rendszer Milánóban üzemel. Ha-
zánkban elõször még import hõszivattyút építettek be a Hajós
Alfréd Nemzeti Sportuszodában. A több irányú fejlesztésnek
köszönhetõen különbözõ üzemû magyar hõszivattyúkat hasz-
nálnak már Nagykörösön a termálfürdõben és strandon, a
Zalavíz Zrt.-nél a vastalanító épületben, Sátoraljaújhelyen a
bölcsõdében, Pitvaroson a Mûvelõdési ház és Sportcsarnok-
ban, Szakályon az alsótagozatos iskolában és a konyhában,

Fóton az autószalonban és Budapesten a XIII. kerületben
egy 256 lakásos társasházban. A kitermelt ivóvizek integrált
hasznosítása még megoldásra vár. A munkahelyteremtésre jó
példa a 300kw teljesítményû, nagy hõmérsékletû hõszivattyúk
szerelésére létesített békéscsabai üzem. További alkalmazási
lehetõségeket kínálnak a kertészetek.

A szakemberek egész élettartamra vetítve összehasonlító
számításokat végeztek a hagyományos és a csúcstechnika fajla-
gos költségeire. A nagyobb beruházási költségeket ellensú-
lyozta a hosszabb élettartam, a közel 40%-kal kisebb karban-
tartási költség és az, hogy a felhasznált energia egységáránál
75%-osmegtakarítást tapasztaltak. Amegtermelt energia egy-
ségára 22,3%-kal lett olcsóbb.

Elõadónk összefoglalva az elmondottakat megismételte: a
hõszivattyúipar felkarolása számottevõen javítaná az ország
gazdasági helyzetét. Széles sávban, több szakterületet érintõen
hozna létre munkahelyeket, az energiaforrás-váltás növelné az
energiahatékonyságot, csökkentené a környezetszennyezést,
az energiaimportot és a megtermelt energia árát.

Papp Géza

Elõadó ülés a KFVSZ vízfúrási helyi szervezeténél

A vízfúrási helyi szervezet február 29-én az egyesület szék-
házában, aMikoviny-teremben elõadó ülést rendezett, melyen
CsathBéla tagtársunk � tiszteleti tag �Amagyar vízkutatás párt-
fogói címmel vetített képes elõadást tartott.

Az elõadás részletesen ismertette a 19. század végén egyre
terjedõ, az egészséges ivóvíz biztosítását célzó mélyfúrású kút-
építés hazánkban követhetõ kezdeti lépéseit, melyeket gyak-
ran felelõs gondolkodású magánemberek szponzoráltak - a
köz javára.

A résztvevõk megismerkedhettek a hódmezõvásárhelyi
nagygazdával, Nagy András Jánossal és feleségével,Mucsi Má-
riával, a Hódmezõvásárhely-2. sz. kút adományozóival, vala-
mint Pintér Mihállyal, Jászberény egykori polgármesterével,
aki hagyatékával lehetõvé tette a Jászberényi �Szûzlány� kút-
ja, valamint a �Bundás� kút fúrását � a város, a lakosság javára.

Az elõadás végén a jelenlévõk nagy tisztelettel köszöntöt-
ték az elõadót 89. születésnapja alkalmából.

Horányi István

Ecsédrõl a budapesti csoportnál

2016. február 1-én tartotta idei elsõ klubnapját a Bányá-
szati Szakosztály budapesti csoportja. A klubnapon Beke Imre
aranyokleveles bányamérnök tartott elõadást �Ecséd, hazánk
elsõ korszerû külfejtése� címmel.

Beke Imre 1962-ben végzettMiskolcon, 1963-tól 3 évig dol-
gozott Ecséden. Így személyes tapasztalatai alapján kerekedett
ki az ecsédi bánya története a képekkel is illusztrált elõadásból.

AMátra déli lábánál jelentõs felsõ-pannon lignit elõfordu-

lás rejlik. A bányászat 1908-ban Rózsaszentmártonban kezdõ-
dött. Az ahidrált szén széleskörû felhasználása szép jövõt vetí-
tett a bányászat elé. Bár a rózsaszentmártoni bánya egy 1938-
as vízbetörés során elúszott, de addigra Kisgomboson,
Szücsiben és Petõfibányán is mûködtek bányák. 1940-ben ha-
tároztak egy, a helyi szénelõfordulásra Lõrinciben felépítendõ
erõmûrõl.

A kiterjedt kutatásokra alapozva a BÁTI tervei szerint
épült meg Ecséd közelében az új külszíni bánya, amelyet a kor
legmodernebb technológiájával szereltek fel. A bánya 1957-
ben kezdett termelni, a csúcs 1964-ben volt évi 1,5 Mt-val. Az
1973-as befejezésig az alig több mint 15 év alatt 15 Mt lignitet
termeltek ki. Itt alkalmazták elõször a vedersoros kotrókat, az
1200 mm-es gumihevedereket, de a lefejtett területek rekulti-
vációja is magas szintû volt, a szõlõ- és gyümölcsültetvények,
valamint a létrehozott halastavak jól szolgálták a terület hasz-
nosítását és tájrehabilitációját.

Az elõadás utáni beszélgetés során felmerült, hogy üdvös
lenne a szakma szempontjából is, ha az M3-as autópálya ecsé-
di pihenõjében egy tábla hívná fel erre amûszaki eseményre az
arra utazók figyelmét.

Martényi Árpád

Elõadás Gyöngyösön

Az OMBKE Mátraaljai Helyi Szervezete Lignit Baráti
Körének szervezésében a Bányász Szakszervezeti Székházban
dr. Valaska József, a Mátrai Erõmû Zrt. nyugalmazott elnök-
vezérigazgatója 2016. február 9-én tartotta nagy létszámú ér-
deklõdõ elõtt a �15 MW teljesítményû napenergiával mûködõ
erõmû Visontán� címû elõadását.

Az erõmû a közvetlen közelében, Markaz község határá-
ban évtizedekig használt Õzse-völgyi zagytározójának 29,4
hektáros platófelületén telepített fotovoltaikus erõmûvet. A
felhagyott zagytér miatt nincs szükség rekultivációra, ezzel
többszáz millió forintos kiadásra nem lesz szükség. A beruhá-
zás értéke 6,4Mrd Ft, amelynek 50%-át fejlesztési adókedvez-
mény biztosította. A naperõmû 72480 darab, egyenként 255W
teljesítményû polikristályos napelembõl áll, egyenáramot állít
elõ, melyet 6 kV-os feszültségszinten továbbítanak az erõmû
rendszerébe.

Az elõadó fényképeket vetített az építkezés egyes szaka-
szairól, a terület elõkészítésérõl, az elemek szállításáról és ösz-
szeszerelésérõl, a területmegközelítésérõl és biztonságos õrzé-
sérõl. A projekt 2013 elején indult, elég bonyolult engedélye-
zési eljárásra volt szükség.

Az elsõ terheléses üzem2015. szeptember 19-én 12,5MW-
os eredményt hozott. A hivatalos próbaüzem 2015. október 1-
én indult. A naperõmû nettó teljesítménye 15MW, a beépített
teljesítménye 18,7MW, figyelembe véve, hogy a rendszer 20 év
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alatt öregedni fog. Az elsõ töredék évben 1256 óra volt az
üzem kihasználtsága.

A napelempanelok 20 fokban döntöttek. A felhõkmozgá-
sát számítógépes idõjárás észlelõ és elemzõ rendszerrõl figye-
lik, hogy két órával elõbb a várható teljesítményváltozást az
energiaelosztó rendszerrel közöljék. A területre beérkezõ
napenergia mennyiségét a napi és évszakos statisztikus ada-
toktól eltéríti a felhõzöttség, a csapadék (esõ, hó), a magas hõ-
mérséklet. Változás állhat be az élõvilág egyes szereplõi életé-
ben, pl. a bogarak a tükörfelületet vízfelületnek érzékelik.

Az elõadómind amagyar nemzetgazdaság, mind aMátrai
Erõmû Zrt. többségi tulajdonosa szempontjából kiemelkedõ-
en fontos németországi energiatermelés állapotát és fejleszté-
si irányait elemezte a továbbiakban. Németországi példákat,
adatokat hozott a konvencionális erõmûveknek a megújuló
energiatermeléssel (szél, nap) való változó viszonyáról. Né-
metország északi részén a szélerõmûvek által termelt villamos
energia többlete a hálózati gerincen Ausztria ésMagyarország
felé áramlik. Ausztria gyakorlatilag északról, idegenbõl kapja
a villanyt, amelyet Németországból exportálni kell a túlterme-
lés miatt. Érzékelhetõ, hogy Lengyelország, Ausztria irányába
a német szélenergia túltermelés kiszorítja a többit.

Visonta térségében erõmûves támogatással elõkészítés
alatt van aVisonta községmelletti 30 hektáros és aKeleti-I bá-
nya 22 hektáros felhagyott zagytereken egy megközelítõleg 50
MW-os naperõmû létesítése, jó esetben 2017-ben történõ éles
üzemelésre.

Az elõadó reményét fejezte ki, hogy a lignitalapú energia-
termelésnek lehet jövõje egy tiszta oxigénben égetõ kísérleti
blokk építése esetén.

A nagy figyelemmel kísért elõadáshoz Ludányi György,
Hermann Pál, Oláh Sándor fûzött megjegyzést, a válaszadás
után a jelenlévõk tapssal köszönték meg az élvezetes tájékoz-
tatást.

Hamza Jenõ

Pályaelhagyókról a budapesti szervezetnél

A Bányászati Szakosztály budapesti szervezete új soroza-
tot indított a havi rendszerességgel mûködõ klubnapjain �Pá-
lyaelhagyók� címmel.

Az elsõ elõadó 2016. március 1-én Izing László kolléga, el-
nökünk, Szamek Zsolt évfolyamtársa volt. Izing László bánya-
mérnöki diplomáját 1983-ban szerezte. Néhány évig a Borsodi
Szénbányáknál dolgozott különbözõ beosztásokban Ormos-
bányán, majd a Trösztnél leginkább számítástechnikai ismere-
teket igénylõ területeken. Már itt bekapcsolódott a Bányásza-
ti Informatikai és Számítástechnikai Társaság munkájába. Ez
a szervezet a bányavállalatok közös fejlesztését szolgálta. A
Borsodi Szénbányák átalakulása során 1991-ban Bábolnára
ment dolgozni, majd 1993-tól a Dynasoft Kft. munkatársa lett.

Ez a cég a német SAP vállalatirányítási rendszer hazai al-
kalmazója. Ennek keretében számtalan nagyvállalat irányí-
tási rendszerének átvilágítását és elemzését végezték el si-
kerrel.

Szakmaimunkájamellett több civil szervezetben is aktívan
tevékenykedik, többek között a Piarista Diákszövetségben, a
Keresztény Értelmiségiek Szövetségében, a Tata és Térsége
Civil Társaságban és a neszmélyi Borút Egyesületben. Ez
utóbbiban a Miskolcon megtanult selmeci diákhagyományok
alapján rendszeresen szakestélyek keretében ellenõrzik ter-
mékeik minõségét.

Az elõadás utáni beszélgetés során Bajkay Árpád tagtár-
sunk találóan jegyeztemeg, hogy nem is õk hagyták el a pályát,
hanem a szakma kanyarodott ki alólunk.

Martényi Árpád

A 2015. évrõl és a jövõ terveirõl szóló beszámoló
taggyûlés Tatabányán

Az OMBKE tatabányai helyi szervezete � az elmúlt évek-
hez hasonlóan, de teljesen új helyszínen � 2016. január 27-én a
régi Óvárosi Községháza épületében tartotta meg beszámoló
taggyûlését. A rendezvényen Bársony László elnök a �A titkár
és az elnök szemével az OMBKE bányászati szakosztály tatabá-
nyai helyi szervezet tevékenysége� címmel tartotta meg � kivetí-
tõn megjelent táblázatokkal és grafikonokkal kiegészített �
elõadását. A teremben helyet foglaló 43 fõ az alábbiakat hall-
hatta:

2015. évben sajnos 6 fõ tagtársunk távozott el az élõk sorá-
ból és 5 fõ lépett ki saját kérésére illetve tagdíját nem fizette.
Viszont 5 fõ a belépõk létszáma. Amatematikai csökkenés el-
lenére a Bányászati Szakosztályon belül � a jelenlegi 171 fõ
taglétszámmal � a tatabányai helyi szervezet rendelkezik a leg-
nagyobb tagsággal. Viszont itt is elmondható, hogy az aktív lét-
szám � a rendezvényeken való részvétel növekedése ellenére �
ennél jóval kevesebb. Sajnos az átlagéletkor is növekedett, je-
lenleg: 64,3 év. Örvendetes viszont, hogy van három tagunk
(Bérces László, Dörömbözy Béla, Loysch Imre), akik 2016. év-
ben töltik be 90. életévüket.

A 2015. évre elfogadott munkatervet a tatabányai helyi
szervezet maradék nélkül tudta teljesíteni. Ennek megfelelõ-
en: 10 elnökségi ülésre, 7 szakmai elõadásra, 3 kirándulásra, 4
balekoktatásra, 4 nótaestre, 2 szakestélyre; 1-1 baráti találko-
zóra, bányásznapi illetve Borbála-napi ünnepségeken való
részvételre került sor. A helyi szervezet sokmás rendezvényen
képviseltette magát, amelyekbõl kiemelendõ a múzeumi ak-
ciónapok, a kegyeleti gyertyagyújtás, a Május 1. park létreho-
zása, a bányászati vetélkedõ és a tatabányai kolbásztöltõ ver-
seny. A szervezet méltóképpen búcsúztatta elhunyt tagtársait.
(Megjegyezzük, hogy a felsorolt eseményekrõl a Bányászati és
Kohászati Lapokban igyekeztünk az olvasókat részletesen tá-
jékoztatni.)

A programokon való részvétel (az aktivitás) örvendetes
módon növekedett. A szakmai napokon 30-35 fõt tudtak a
rendezõk regisztrálni. Amíg 2013-ban 13 nagy programon 353
megjelenés volt 70 vendéggel, addig 2015-ben 19 nagy prog-
ram valósult meg 466megjelenéssel, 191 vendéggel. Ezekbõl a
száraz adatokból az is következik, hogy nem csak a helyi tagok
mennek a rendezvényekre, hanem a vendégek (a város promi-
nens személyiségei és a társszervezetek tagjai) is szívesen vesz-
nek részt az eseményeken. A 2015. év legaktívabb résztvevõi:
Balogh Csaba, Balogh Csabáné, Bársony László, Csaszlava Je-
nõ, Izing Ferenc, Mokánszki Béla, Sóki Imre, Izingné Gyõrfi Mó-
nika, Hajdú Gábor kiérdemelték a bronz bányászlámpás kitû-
zõt, amelyet a helyszínen vehettek át.
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2015-ben a helyi szervezet tagjai közül többen kaptak vá-
rosi és egyesületi kitüntetést. Bársony László a Tatabányai Me-
gyei Jogú Város Önkormányzatától Ezüst Turul Díjat, 15
OMBKE tag különbözõ egyesületi kitüntetésben részesült.

Az elnök és titkár beszámolt a helyi szervezet gazdasági és
pénzügyi helyzetérõl, amely kiegyensúlyozottnak és takarékos-
nak bizonyult.

A 2016. évre tervezett programok teljesítése rendkívül fon-
tos a helyi szervezet számára. Ebben az évben kell elõkészíte-
ni a 2016. év végén induló és 2017. évben befejezõdõ �Jó sze-
rencsét! emlékévet�, amely Tatabánya városának kiemelkedõ
eseménysorozata lesz. Ezen kívül 2016-ban kirándulásokat,
szakmai elõadásokat, balekoktatást, nótaesteket, szakestélye-
ket és egyéb programokat kívánnak megvalósítani.

Az elnök ajándék korsó átadásával köszöntötte Izing Fe-
renc titkárt áldozatos, odaadó munkájáért. A jelenlévõ tagság
hosszantartó tapssal fejezte ki egyetértését.

Végül az elnök köszönetet mondott a tagság legaktívabb
tagjainak, a Rozmaringos Bányász Egyletnek, a Tatabányai
Múzeumnak, aKomárom-EsztergomMegyeiMérnökiKama-
rának (Németh Lászlónak), a Tatabányai Bányász Hagyomá-
nyok Alapítványának (Csaszlava Jenõnek), a Szabadtéri Bá-
nyászati Múzeum Alapítványnak (Balogh Csabának) és Tata-
bánya Megyei Jogú Város Önkormányzatának segítõ munká-
jukért.

Az elnöki beszámoló után következettMokánszki Béla ve-
zetõségi tag közel egyórás filmjének bemutatása, amelyben az
elmúlt év talán minden rendezvényérõl jelenített meg álló és
mozgó képeket, találó feliratokkal. A humoros, de többször
felemelõ képek láttán és a kiváló zenei aláfestést hallva a kö-
zönség többször nyilvánította ki tetszését. Talán mindenkinek
az volt az érzése, hogy ezt a filmet még nagyon sokáig nézte
volna. De egyszer ennek is vége lett, a terem kivilágosodott,
majd következett az elõtérben a beszélgetés, az üdítõk és
szendvicsek elfogyasztása.

Sóki Imre

Egyesületi élet Salgótarjánban

Salgótarjáni Osztályunk aktívanmûködik, így elnöküknek
több eseményrõl lehetett beszámolni amárcius 31-énmintegy
30 fõvel megtartott éves taggyûlésen, amelyen a 2015-ös év
történéseit beszélték meg s ez évre is összeállították osztályuk
programját.

Az elõzõ év jelentõsebb eseményei:
� Minden hónapban � a nyári hónapokat kivéve � összejöttek

szokásos találkozóhelyükön a Dornyay BélaMúzeumBá-
nyászati Kiállítóhelyén � salgótarjániaknak ismertebben a
Bányamúzeumban.

� Klubnapjaik némelyikén kisebb elõadásokra is sor került és
az egyes hónapokban születetteket köszöntik fel, távolabb
élõ vagy nagyon idõs társaiknak üdvözlõ lapot küldenek.

� Szerveztek június 7-8-n kétnapos kirándulást fõ céllal Kecs-
kemétre a Mercedes autógyár megtekintésére, és több �
útba esõ � néznivaló megismerésére.

� Megünnepelték külön összejövetelekkel szeptember 5-én a
Bányásznapot és december 4-én Szent Borbála napját.

� Az 1965-ben megnyitott Bányamúzeum tiszteletére szervez-
ték meg a 8. Salgótarjáni Ipartörténeti Emléknapot sok
szakmai elõadással a szénbányászatmúltjáról, jelenérõl, re-
ménybeli jövõjérõl. E rendezvényt a �Bányamúzeumot Se-
gítõk Baráti Egyesülete�, szintén salgótarjáni civil szerve-
zettel közösen valósítottákmeg, és szakestéllyel fejezték be.

� Az osztály tagjaiból � és néhány más dalszeretõbõl � álló
Bányász-Kohász Dalkör fellépett az Egerben tartott

Bányász-Kohász-Erdész Találkozón május végén. E dal-
kör szeptember 11-12-én Erdélyben, Óradnán részt vett
az ottani magyar kisebség rendezvényén is, a X. Óradnai
Magyar Napokon.
A jelenlegi évben is folytatják tevékenységüket, amelynek

programjában ismét ott vannak aminden évben szokásos ren-
dezvényeik � nem ismételve, a fentiekbõl következtethetõ �,
tervezik a szakmai emlékmentésükben jelentõs ipartörténeti
nap újbóli megszervezését. Ez évben is kellene kirándulást
szervezni � vetette fel egyik, kirándulni szeretõ társuk, így ezt
is programba vették elõzetesen: a Paksi Atomerõmûmegláto-
gatását.

Józsa Sándor � Liptay Péter

Erdészeti tanösvényen a Vértesben

Az OMBKE Bányászati Szakosztály Tatabányai Helyi
Szervezete 2016 április 9-re � az éves munkatervének megfe-
lelõen � kirándulást szervezett a Vértes hegységbe. A terve-
zett program illeszkedett az egyesület vezetõségének ahhoz a
korábbi elhatározásához, hogy erõsíteni kell kapcsolatainkat
az erdész kollégákkal. Már a Vértesi Erdõ Zrt. novemberi
szakestélyünkön jelenlévõ vezetõi is kinyilvánították szoro-
sabb együttmûködési szándékukat egyesületünkkel.

Az esõs, borongósmeteorológiai elõrejelzések ellenére 25
bátor hátizsákos tagtársunk vállalkozott a Csókakõ várához
közeli Csákberénybe való utazásra. Elõször a gróf Merán
Fülöprõl elnevezett Vadászati és Erdészeti Látogató-központ
megtekintésére került sor. A 2014-ben átadott létesítmény
egy korszerû múzeumi intézmény. A múzeumot vezetõ fiatal
erdész barátunk kiselõadásában elmondta, hogy az intézmény
célja a Vértes hegység vadászati, erdészeti múltját és jelenét
reprezentáló gyûjtemény bemutatása. A kiránduláson
résztvevõk érdeklõdve tekintették meg a környék élõ-világát
bemutató diorámát, az interaktív video-audio vezetõt, a
trófeákat és vadászati eszközöket. Ezután kisebb csoportok-
ban szervezõdve teljesítették a 4,6 km hosszúságú jelentõs
szintkülönbségû � a Vértes talán legszebb kilátását nyújtó
magaslati pontját érintõ � Panoráma Tanösvényt. Útközben
tájékoztató táblák nyújtottak hasznos ismereteket a környezet
faunájáról és flórájáról. A csaknem 2 órás túrázás után � egy
monumentális fából készült Szent Hubertus szobor kör-
nyezetében � szalonnasütés, beszélgetés és kedvelt nótáink
éneklése következett.

Végezetül a múzeum parkjában egy kocsányos tölgybe
beépített gránittáblánál szakmai himnuszaink közös elének-
lésével tisztelegtünk a Vértes hegységben dolgozó egykori
vezetõ erdészek, vadászok emléke elõtt.

Egy rövid éttermi kávézást Gánton beiktatva, kissé meg-
fáradva, természeti élményekkel feltöltõdve, erdészeti,
vadászati ismeretekkel gyarapodva értünk Tatabányára.

Balogh Csaba

Földgáztárolás Magyarországon

�A Földgáz tárolás jelene és jövõje Magyarországon�
címmel tartott vetített képes elõadást, február 25-én Fritsch
László, a Magyar Földgáztároló Zrt. elnök-vezérigazgatója a
Budapesti Olajosok Körében.

Bevezetõjében az elõadó elmondta, hogy Európában, a
térségünkben és hazánkban is a felhasználáshoz képest óriási
tároló kapacitások állnak rendelkezésre. 2014-ben a 40%-os
fogyasztásarányos tárolói töltöttségi értékünkkel Európában
a 4. helyen álltunk. Majd ismertette a négy hazai föld alatti
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gáztároló néhány adatát és szerepét a gazdaságunkban. A
Zsanai a �zászlós hajónk� a legfiatalabb és a legnagyobb, a
Hajdúszoboszlói a második mind a méretét, mind az üzemi
éveit tekintve, az egyetlen dunántúli, s egyben a legrégebben
mûködõ a Pusztaedericsi, és végül bemutatta a tartalékként
nyilvántartott Kardoskútit.

A gáztárolás elõnyeit � a rugalmas hozzáférés, az ár op-
timalizálás és az ellátás biztonságának növelése � olyan kül-
sõ körülményekhez kapcsolódóan mutatta be, mint a 2008.
decemberi szállítás visszafogás, majd a januári �gázcsap elzá-
rás�. Ebben az idõszakban felértékelõdött a tárolók szerepe,
a lakossági szükségletek 90%-át tárolóból elégítették ki,
megakadályozták az ellátatlanságot, s még szomszédos or-
szágok megsegítésére is nyílt lehetõség. Kitért arra, hogy az
ellátásbiztonság fogalom azt is jelenti, hogy 6-7 kötelezõ fel-
adat teljesítését a leggazdaságosabb készletmennyiséggel
kell megoldani.

Komoly kihívás a bizonytalan jövõ mellett, csökkenõ gáz-
fogyasztással is fenntartani a versenyképességet. Utalt olyan
elemekre, mint a rugalmasság, a szerzõdések és a napi szük-
ségletváltozások (például hirtelen idõjárás változás) kezelése,
az ároptimalizálás. Kiemelten foglalkozott a gondosan kiszá-
molt hosszú távú kapacitáslekötés, és a gyors indítású be- és
kitárolás gazdasági hasznával. Célszerû készenlétben tartani
kötelezettségvállalás nélküli keretszerzõdéseket azonnali szol-
gáltatás nyújtására. Profitszerzés rejlik a nagyfokú rugalmas-
ságban, mert nyereséges rövid távú üzletek, szerzõdések köté-
sét teszi lehetõvé. A közvámraktárban történõ gáztárolás to-
vábbi vám és ÁFA finanszírozási elõnyt jelenthet.

Záró gondolatokként az elõttünk álló rövid és hosszabb
távú feladatokat mutatta be. Folyó év júniusában hazánkban
is be kell vezetni, az Unióban elfogadott gázminõségi szab-
ványt. Ez a szakemberek számára tartogat még kihívásokat.
A hosszabb távú feladatok befolyásolására a lehetõségünk
csekély, mert a megépítendõ vezetékek nyomvonalának kivá-
lasztására, kijelölésére politikai és gazdasági érdekütközteté-
seket követõen kerülhet csak sor. Az eddig számításba vehe-
tõ változatok közül talán a 2021-re tervezett Északi Áramlat
II. lenne a legkedvezõbb.

Papp Géza

Szakmai elõadás Tatabányán

Amikor az idõsebb tatabányai lakosok mesélnek Újváros
régi háztömbjeirõl, azt mondják, ezeket rabok építették. Má-
sok ezt kiegészítik azzal, hogy az 50-es években a bányákban is
dolgoztak rabok. Viszont ezeknek a megállapításoknak igaz
történetét, annak részleteit kevesen ismerik. Ezen hiány pótlá-
sára vállalkozott Jóna Imre tanár, aki a levéltárakban kutakod-
va � több ezer oldal irat, levél, feljegyzés elolvasásával � feltár-
ta a tatabányai rabtáborok mindennapos életét, a rabok mun-
káját a környékbeli bányaüzemekben.

Az OMBKE tatabányai helyi szervezetének vezetõsége
úgy gondolta, hogy ezt a témát érdemes részleteiben megis-
merni, ezért felkérte Jóna Imre tanárt egy szakmai elõadás
megtartására. Erre az elõadásra 2016. február 24-én a tatabá-
nyai volt községháza épületének nagytermében �A tatabányai
rabtáborok története� címmel került sor. A rendezvény iránti ér-
deklõdést mutatja, hogy igen sokan, 45-en jöttek el.

Az elõadó elõadásának kezdetén ismertetteMagyarország
történetét az 1930-as évek végétõl az 1956-os forradalomig.
Ezen belül kitért a Magyar Állami Kõszénbánya II. világhábo-
rú alatti tevékenységére és a világháborút követõ évek tatabá-

nyai bányászatára. Hangsúlyozta, hogy ezekben az években sú-
lyos munkaerõhiány volt, fõleg a bányászatban. Ezt próbálták
mérsékelni az 1939 után jött lengyel bányászokkal, a 40-es évek
végén és az 50-es évek elején a toborzásokkal és a bányákmel-
lé telepített rabtáborokkal. Érdekes adatként hallhattuk, hogy
a 40-es évek végén a személyazonossági igazolvánnyal rendel-
kezõ 6,5 millió felnõtt lakos közül 1,2 millió ember ellen indí-
tottak hatósági eljárásokat. Vagyisminden 6-ik állampolgárt le-
hetett � valamilyen okkal � rabbá nyilvánítani és a mezõgazda-
ságba illetve az iparba irányítani.

A történelmi összefoglaló után a hallgatóság értékes ada-
tokat hallhatott a helyi viszonyokról. Tatabányán az 50-es évek
elején a XIV-es és Síkvölgy akna mellett épültek rabtáborok.
Ezekben a táborokban és a nevezett két bányában mintegy
1300 ember tartózkodott és dolgozott. (Megjegyezzük, hogy
Tatabányán még mûködött két építõipari tábor és Oroszlány-
ban két bányaipari tábor. Az oroszlányi rabok a Tatabányai
Szénbányászati Tröszthöz tartozó oroszlányi bányákban dol-
goztak.)

Megtudhattuk, hogy ezek a rabtáborok 100-100 fõs háló
barakkokból, mosoda épületbõl, kultúra és egészségügyi épü-
letekbõl, a védelmet biztosító parancsnoki, legénységi épüle-
tekbõl és az egész építmény-együttest körbevevõ szögesdrót
kerítésbõl és szigorúan õrzött kapukból álltak.

A Tatabányai Szénbányászati Tröszt az államvédelmi ható-
ságokkal, pontosabban az eléggé félrevezetõ nevû Közérdekû
Munkák Igazgatóságával (KÖMI-vel) kötöttek szerzõdést,
mely szerzõdések tartalmazták a rabok járandóságát, amunká-
ban való alkalmazásának rendjét és azokat a kedvezményeket,
amelyek a nagyobb teljesítményre ösztönöztek. Így például a
százalékosan meghatározott túlteljesítés esetén csökkent a ra-
bok börtönbüntetésének ideje. A bérekkel nem lehetett az el-
ítélteket nagyobb teljesítményre ösztönözni, mert a fizetségük
mintegy 10%-át kaptákmeg, a többit a tröszt az államkincstár-
nak fizette be. Az elítéltek büntetlen bányász csapatokban, bri-
gádokban dolgoztak és a hosszú együttlét során össze is ková-
csolódtak. A bányamunkások között soha nem volt számotte-
võ ellentét, a rabokat a büntetlen társaik segítették, támogat-
ták. A rabok munkatársaiktól értesültek a külvilág híreirõl,
eseményeirõl. Az elõadó � nevek nélkül � sok történetet me-
sélt el ezekrõl a megtörtént eseményekrõl.

A rabtáborok életében nagy változást jelentett az 1953-as
esztendõ. Nagy Imre miniszterelnök meghirdette az amneszti-
át. Ezután a táborok lakói részben kicserélõdtek, akik amnesz-
tiát kaptak eltávoztak vagy amunkahelyükön a bányákbanma-
radtak és a továbbiakban tisztességgel ott dolgoztak. Volt
olyan, aki tovább tanult vagy éppen folytatta mûszaki pályáját.
Sok amnesztiát kapott elítélt úgy gondolkozott, hogy bánya-
munkásként inkábbmaradnak a katonaság alól felmentést adó
bányaüzemben, mint hogy eltávozzanak és azután, mint �meg-
bízhatatlanságuk� miatt munkaszolgálatra behívott honvédek
dolgozzanak ugyanott.

Az 1956-os forradalom után a volt KÖMI táborok � ha
csökkenõ létszámmal is � a hatvanas évek elejéig mégmûköd-
tek Tatabányán és Oroszlányban. Az épületek mamár alig-alig
találhatók meg, csupán néhány emléktábla rögzíti helyüket.

Az igen tartalmas és érdekes elõadáshoz sokan szóltak
hozzá.Benyõcs Ferenc, dr. Ravasz Éva, FeketeMiklós, dr. Magyar
György, Dallos István, Balogh Csaba sok történettel, javaslattal
egészítették ki az elõadást és sok kérdés is elhangzott. Ezekbõl
a következõ kérdést emeljük ki:Mikor olvashatjuk a kutatások
eredményeit az elõadó könyvében? Jóna Imre a könyv megírá-
sára ígéretet tett.

Sóki Imre




